
" IEEE همايش آشنايي با "

سه شنبه 6 آبان 1393       ساعت 15:00
سالن كوچك مجاور زمين چمن دانشگاه الزهرا مهمان دانشجوياني 
بود كه يكي يكي از راه مي رسيدند و برخلاف تبليغات كوچكي كه 

انجام شده بود ، آماده برگزاري اتفاق بزرگي مي شدند.

 IEEE همايش آشنايي با       

 The Institute of ( انجمن مهندسان برق و الكترونيك
Electronical and Electronics Engeenirs (  معروف به 

IEEE يك سازمان بين المللي حرفه اي و ناسودبر است. هدف اين 
انجمن كمك به پيشبرد تكنولو  ژي به طور عام و حوزه هاي مربوط 

به مهندسي برق و كامپيوتر و هم چنين زمينه هاي وابسته ، به طور 
خاص است.

شايد در نگاه اول به نظر برسد انجمني با نام برق و الكترونيك 
ارتباطي با مهندسي كامپيوتر به خصوص گرايش نرم افزار ندارد 
و حضور دانشجويان اين رشته در همايش و علاقمندي آن ها به 
عضويت در IEEE كمي ابهام ايجاد كند اما اگر اندكي از نگاه به 

كلمات فاصله بگيريم و به علوم و مباحث اين دو رشته عميق تر نگاه 
كنيم، مهندسي برق و كامپيوتر ) نرم افزار( را بسيار مرتبط مي بينيم.
) البته اگر تنها نيم نگاهي به چارت درسي اين دو رشته هم بيندازيم 
اين شباهت در مقياس بسيار بسيار ساده حس مي شود و شايد حتي 
اولين راه براي دانشجويان دانشگاه الزهرا در پي بردن به اين رابطه ،  
تدريس بعضي از دروس رشته مهندسي نرم افزار توسط اساتيدي كه 

رشته تحصيلي آن ها مهندسي برق بوده، باشد .(
هم چنين با پيشرفت علم در سال هاي اخير علوم از حالت كاملا 

مجزا بيرون آماده و در ارتباط با هم حركت و رشد مي كنند.
قبل از شروع همايش آخرين شماره خبرنامه IEEE  بين حاضرين 

توزيع شد .
همايش با ده دقيقه تاخير و با تشريف فرمايي آقاي دكتر نوبختي آغاز 

شد كه دليلي تاخير به گفته خودشان گم كردن راه بود.

محور صحبت هاي دكتر نوبختي : 
IEEE  تاريخچه و معرفي  •

فعاليت ها و اخبار  •
لزوم عضويت مهندسان در انجمن هاي علمي معتبر  •

شرايط عضويت و مزايا  •
...             •

مكتوب كردن تمام صحبت هاي دكتر نوبختي به دليل كمبود فضا 
امكان پذير نيست و از طرفي با توجه به شهرت اين انجمن كار 

عاقلانه اي نمي باشد و تنها با جستجوي كلمه IEEE در موتورهاي 
جستجو در محيط وب به همه اين اطلاعات مي توان دسترسي پيدا 

كرد.
در اينجا قصد دارم تنها قسمت هايي از اين توضيحات را كه از اهميت 

بالايي برخوردارند و ممكن است باعث علاقمندي شما به مطالعه و 
پيگيري اخبار اين انجمن شود را مطرح مي كنم.

شايد بسياري از افراد ندانند كه هسته اوليه IEEE  چه زماني و 
چگونه تشكيل شده است.

در سال 1884 ميلادي ؛ توماس اديسون ، نيكولا تسلا و گراهام بل 
در فيلادلفيا جلسه اي برگزار كرده و تصميم به تشكيل » انجمن برق 

و الكترونيك آمريكا » گرفتند.
در زمان تشكيل اين انجمن كه ابتدا با نام AIEE  شروع به كار كرد، 
فعاليت هاي گراهام بل و علم مخابرات از برق جلوتر بود و در ادامه  

فعاليت هاي تسلا باعث پيشرفت علوم برقي و نرخ تكنولوژي برق شد 
تا فعاليت هاي انجمن بيشتر در راستا برق - قدرت قرار گيرد و همين 

مسئله باعث انشعاب گرفتن انجمن IRE  در سال 1912 شد كه 
تمركز فعاليت هاي آن روي مخابرات بود.

بعد از جنگ جهاني دوم و با توجه به استفاده تكنولوژي از طرف 
قدرت هاي درگير در جنگ ، اهميت پيشرفت تكنولوژي براي همه 

آشكار و باعث بروز يك انقلاب در تكنولوژي شد.
در سال 1963 دو انجمن AIEE  و IRE  به يكديگر پيوستند و 

انجمن IEEE  متولد شد.
هم اكنون IEEE داراي حدود :

420 هزار عضو در جهان  •
323 بخش  •

2 هزار گروه تخصصي  •
1900 شاخه دانشجويي  •

38 انجمن  •
affinity groups 380  •

3 ميليون مقاله آنلاين در كتابخانه الكترونيكي آماده دانلود  •
              برای اعضا می باشد 

...  •
. 

هم چنيني تا كنون اين موسسه 1300 استاندارد تعيين كرده كه در 
توليد بسياري از وسايل الكتريكي اطراف ما به كار گرفته مي شود و 

سالانه حدود 1000 همايش برگزار مي كند.
در مورد اهميت IEEE در جهان همين پس كه جمعيت اعضا و 
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دكتر امين نوبختي عضو هيات علمي دانشكده برق دانشگاه  
شريف هستند. ايشان در دانشگاه شريف و در گرايش 

كنترل تحصيل كرده و زمينه فعاليت هاي ايشان : كنترل 
چندمتغيره ، كنترل مقاوم ، كنترل ساده و الگوريتم هاي 

تعاملي مي باشد. ايشان بيش از ده سال سابقه عضويت در 
IEEE را دارند. از سال 2010 تا 2012 دبير بخش ايران 

انجمن و از آن به بعد تا كنون خزانه دار و مسئول امور 
دانشجويي انجمن مي باشند. 

گزارشگر : مرضيه سادات اسماعيلی

طراح : مرضيه قره داغی



 ACM فعالان اين انجمن حدودا سه برابر اولين رقيب خود ) يعني
( است كه دانشجويان رشته نرم افزار خود به اهميت  ACM  واقف 
اند و همچنين همايش هايي كه با پشتيباني اين انجمن در هر يك 

از شاخه ها و ناحيه ها  برگزار مي شوند و گواهي آن ها با لوگو اصلي 
انجمن در سراسر جهان داراي اعتبار مي باشد.

از ديگر  نكات قابل توجه اين است كه طبق آمار اعلام شده توسط 
هسته اصلي IEEE كشور عزيزمان ايران يكي از كشورهاي فعال 

در اين عرصه مي باشد ، به طوري كه كشور ايران يكي از قديمي 
ترين كشورها در ميان شورهاي ناحيه 8 مي باشد كه به اين انجمن 

پيوسته و وسعت و جمعيت ناحيه 8 از ديگر ناحيه ها بيشتر است.
طبق آمار در زمان هاي خارج از زمان تحريم ايران 45 ، تعداد 

دانلودها از كتابخانه اينترنتي IEEE از سوي ناحيه 8 بوده و در رده 
بندي ميزان استفاده از مقالات اينترنتي كشور ايران يك پله پايين تر 
از انگلستان و بالاتر از آلمان قرار دارد و اين خود نشانه علاقمندي و 

توانايي ايرانيان به استفاده از علوم روز مي باشد.
شاخه IEEE  در ايران اولين بار در سال 1970 و توسط شهيد 

دكتر مصطفي چمران تشكيل شد و تاكنون روساي بسياري داشته 
كه البته به دليل دو اتفاق بزرگ در تاريخ معاصر ايران ، » انقلاب 

اسلامي » و » هشت سال دفاع مقدس » ، در دو دوره اطلاعاتي از 
فعاليت ها و اعضاي شاخه ايران موجود نمي باشد.

  

از ديگر  نكات قابل توجه در مورد IEEE در مقايسه با ديگر انجمن 
 IEEE ، هاي علمي فعال ، محدود نبودن فعاليت ها به دانشگاه است
علاوه بر فعاليت در دانشگاه ها، كميته ها و اعضا و فعاليت هايي در 
رابطه با افراد حاضر در صنعت ، فارغ التحصيلان ، افراد علاقمندي 

كه شريط عضويت كامل را ندارند و ... را در راس كار دارد.
علاوه بر اين فعاليت هاي تخصصي در ارتباط با مهندسي نظير ) 

اخلاق حرفه اي ، آمادگي ارتباط با ديگر سطوح جامعه ، مهارت هاي 
كارگروهي و ... ( را در ميان فعاليت هاي خود دارد.

يكي از نكات وسوسه انگيز در مورد عضويت در IEEE ، جوايزي 
است كه سالانه دو يا سه بار به اعضا اهدا مي شود ، از جمله اين 

جوايز : 
ايده برتر كارشناسي  •

ايده برتر كارشناسي ارشد  •
ايده برتر دكتري  •

دانشجوي نمونه و برتر  •
دانشجوي قابل تقدير  •

استاد مشاور نمونه  •

در ادامه همايش و بعد از سخنان كامل و دقيق جناب آقاي دكتر 
نوبختي متوجه حضور يكي از اعضاي شاخه دانشجويي انجمن شدم 

كه از دانشگاه تربيت مدرس براي تنظيم گزارش براي شماره بعد 
خبرنامه انجمن در جمع ما حضور پيدا كرده بودند.

در ميان صحبت هاي دكتر نوبختي بود كه سركار خانم دكتر رياحي 
از اعضاي هيئت علمي دانشكده فني مهندسي به جمع حاضرين 

پيوستند.
در ادامه سركار خانم دكتر اخباري مسئول كميته WIE  ) بانوان در 

مهندسي ( درباره اين كميته توضيحاتي بيان كردند.

اين نكته جاي بحث بسيار دارد كه خود محتاج زمان و فضاي 
بخصوص مي باشد.

مجله WIE IEEE  شش ماه يك بار منتشر شده و محور آن فعاليت 
زنان در امور مهندسي مي باشد.

همچنين سالانه يك جايزه به يكي از بانوان برگزيده در زمينه 
فعاليت هاي IEEE از طرف ناحيه 8 اهدا مي شود.

در پايان صحبت ها، سوالاتي مطرح شد كه دو مهمان گرانقدر به آن 
ها پاسخ دادند.

در اين ميان سوال مبني بر حمايت دانشگاه از ثبت نام دانشجويان 
در انجمن مطرح شد كه دكتر نوبختي به آن پاسخ دادند » بسياري 

از دانشگاه ها با شاخه هاي دانشجويي همكاري كرده و بخشي از 
هزينه حق عضويت را پرداخت مي كنند . در دانشگاه ها معمولا پول 

هايي هست كه همين طور روي هواست و بايد زرنگ بود، دست را 
بالا برد و از آن ها استفاده كرد« 

كه ما نيز اميدوارين در ادامه مسير از حمايت و راهنمايي هاي 
رياست محترم دانشكده فني مهندسي ، جناب آقاي دكتر سيف برقي 

بهرمند شويم.

حاشيه 
در انتهاي همايش براي طرح سوالي به جمع مهمانان و اساتيد 

محترم رفتم كه در گوشه سالن در حال گپ زدن بودند ، به نظر 
رسيد دكتر اميني نظر دكتر نوبختي را در مورد دانشگاه الزهرا و يا 
جو دانشجويان جويا شدند كه پاسخ دكتر نوبختي توجه ام را جلب 

كرد .
مادر من در دانشگاه الزهرا درس خوانده و من از بچگي در   -

اين فضا بودم و خاطرات بسيار دارم و فضا برايم آشنا بود.
حال تحليل اينكه منظور از فضاي دانشگاه چه بود و خاطرات دكتر 

نوبختي با دانشگاه ما چگونه است را به ذهن خلاق مهندسان گرامي 
مي سپارم.

در آخر نيز از سركار خانم دكتر ژيلا اميني به دليل زحمات 
بسيارشان براي برگزاري اين همايش و دعوت از مهمانان گرانقدر 

بسيار سپاسگذارم و براي اين بزرگوار آرزوي توفيقات روزافزون دارم.
 انشاالله كه در ادامه مسير هم شاهد حمايت اساتيد بزرگوار و رياست 

محترم دانشكده فني مهندسي باشيم.

 : IEEE جهت كسب اطلاعات بيشتر در ارتباط با انجمن
web :                   http://www.ieee.org.ir
Email:                  office@ieee.org.ir
Tel & Fax :           88630362 - 021
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شاخه IEEE  در ايران اولين بار در سال 1970 و 
توسط شهيد دكتر مصطفي چمران تشكيل شد

 WIE نكته قابل توجه در اين صحبت ها اين بود كه كميته
در سطح بين الملل درصدد است تا بانوان و دانش آموزان را 
به تحصيل در رشته هاي مهندسي ترغيب كند ، در صورتي 

كه در ايران تعداد بانواني كه به رشته هاي مهندسي روي مي 
آورند كم نيست و مشكل اصلي در ادامه راه و به واسطه به 

كار نگرفتن علم و مهارت بانوان مي باشد.

در دانشگاه ها معمولا پول هايي هست كه همين 
طور روي هواست و بايد زرنگ بود، دست را بالا 

برد و از آن ها استفاده كرد 

حاشيه 

در آخر نيز از سركار خانم دكتر ژيلا اميني به دليل زحمات 
بسيارشان براي برگزاري اين همايش و دعوت از مهمانان 

گرانقدر بسيار سپاسگذارم و براي اين بزرگوار آرزوي 
توفيقات روزافزون دارم.

 انشاالله كه در ادامه مسير هم شاهد حمايت اساتيد بزرگوار 
و رياست محترم دانشكده فني مهندسي باشيم.


